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Kommunfullmäktige 

ALTERNATIVT FÖRSLAG 

Fastställande av Ägardirektiv samt ändring av 
Bolagsordningar för vissa av de kommunala bolagen 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige besluta 

Med nedan angivna justeringar fastställa Gemensamt ägardirektiv för Borås 
Stads bolag samt fastställa ägardirektiven för följande bolag; 

Borås Stadshus AB 

Borås Energi och Miljö AB  

Borås Elnät AB 

Borås Djurpark och Camping AB 

Borås kommuns Parkerings AB 

Industribyggnader i Borås AB 

BoråsBorås TME AB 

Akademiplatsen AB 

Inkubatorn i Borås AB 

AB Bostäder i Borås   

Fristadbostäder AB 

AB Sandhultsbostäder 

AB Toarpshus 

Viskaforshem AB 

Därutöver förslås att justera bolagsordningarna för följande bolag; 

Borås Energi och Miljö AB  

Borås Elnät AB 

Bilaga till § 43 Fastställande av Ägardirektiv samt ändring av Bolagsordningar för vissa av de kommunala bolagen
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Borås Djurpark och Camping AB 

Borås kommuns Parkerings AB 

Industribyggnader i Borås AB 

BoråsBorås TME AB 

AB Bostäder i Borås   

Fristadbostäder AB 

AB Sandhultsbostäder 

AB Toarpshus 

Viskaforshem AB 

 

Justeringar till förslagen 
I förslaget till ägardirektiv för AB Bostäder, under punkten 1 ”Målet för 
bolagets verksamhet” göra följande tillägg: ”bidra till att skapa en stad med 
blandade bostads- och upplåtelseformer, bland annat genom nybyggnation av 
bostadsrätter i områden där denna boendeform är underrepresenterad eller 
genom hyrköp eller andra liknande former låta hyresgäster köpa eller hyrköpa 
sina lägenheter i syfte att omvandla till bostadsrätter.” 

I förslaget till ägardirektiv för Borås Energi och Miljö AB, under punkten 1 
”Målet för bolagets verksamhet” göra följande tillägg: ”Bolaget ska pröva en 
försäljning av bolagets småskaliga vattenkraftverk.” 

 

1 Sammanfattning  
Av ägardirektiven framgår att dokumenten ska fastställas på nytt eller vid behov 
revideras, dock senast i juni månad året efter det att en ny mandatperiod inletts 
efter det att ordinarie val till Kommunfullmäktige förrättats. Dokumenten ska 
härefter antas på respektive bolagsstämma för att äga giltighet. Vid års-
stämmorna i mars månad 2022 fastställdes reviderade ägardirektiv för vissa av 
bolagen.  

Inför årsstämmorna 2023 har Bolagsgruppen på nytt gått igenom samtliga 
styrdokument för de kommunala bolagen och föreslår i ärendet en del 
justeringar och förändringar i ägardirektiven. 

Av samtliga ägardirektiv framgår att dokumenten ska fastställas på nytt eller vid 
behov revideras, dock senast i juni månad året efter det att en ny mandatperiod 
inletts efter det att ordinarie val till Kommunfullmäktige förrättats. Tiden inom 
vilken dokumenten ska fastställas på nytt eller revideras föreslås förlängas till 
senast december månad året efter det att en ny mandatperiod inletts efter det 
att ordinarie val till Kommunfullmäktige förrättats. 

Förslagen till ändringar i det Gemensamma ägardirektivet avser bland annat en 
komplettering av dokumentet med uppgiften att styrelsen årligen ska utvärdera 



Borås Stad 
  Sida 

3(13) 
 

 

sitt och VDs arbete. Det föreslås vidare överlåtas till bolagsstyrelserna om och 
när styrelsens sammanträde ska vara öppna för allmänheten. En rekommenda-
tion till styrelserna att låta hålla sina sammanträden öppna för allmänheten före-
slås införas i det gemensamma ägardirektivet. Det föreslås även en 
komplettering under rubriken God ekonomisk hushållning, punkt 12. 
Kommunfullmäktige fastställde, vid sammanträde den 2022-01-20, ” Riktlinjer 
för God ekonomisk hushållning” och ägardirektivet föreslås nu kompletteras 
med delar av dessa riktlinjer. 

Slutligen föreslås listan under punkt 15, Övriga av kommunfullmäktige antagna 
policys, program, regler, i det Gemensamma ägardirektivet uppdateras i enlighet 
med av kommunfullmäktige tagna beslut. 

Förändringsförslagen vad gäller de bolagsspecifika ägardirektiven rör främst en 
komplettering av när Kommunfullmäktige ska beredas möjlighet att ta ställning 
innan ett beslut fattas. En ny punkt som innebär ett tydliggörande av bolagens 
skyldighet vid väsentliga förändringar föreslås. Därutöver föreslås justering vad 
gäller krav på soliditet och avkastning för vissa bolag. 

Bolagsordningarna föreslås justeras med hänsyn tagen till partiöverens-
kommelsen om en minskning av, i vissa fall, antalet styrelseledamöter och 
ersättare. Justeringen i vissa bolagsordningar av lägsta antalet ledamöter och 
ersättare för respektive styrelse, föreslås för att undvika att styrelsen inte skulle 
vara fulltalig för viss tid då någon plats i styrelsen är vakant.  

Det förhållande att någon plats i styrelsen, en ledamots eller ersättare, befunnits 
vara vakant, har vid tidigare tillfälle renderat kreditinstitut att tillskriva ett bolag 
lägre kreditvärdighet än annars. 

2 Ärendet i sin helhet 
Nedan redovisas förslag till revideringar av samtliga ägardirektivs ingress, av 
”Gemensamt ägardirektiv för Borås Stads bolag” samt förslag till revideringar 
av de specifika ägardirektiven för de kommunala bolagen. Bolagens 
bolagsordningar föreslås justeras i enlighet med aktuell partiöverenskommelse. 
Ändringen avser antalet ledamöter och ersättare i styrelserna. 

I bilagda styrdokument, framgår de ändringar som föreslås. Nyheter är 
markerade genom understrykning och är kompletterad med en rödmarkerad 
text, som anger bakgrunden till förslaget. För text som är överstruken finns 
beskrivet, med rödmarkerad text, om texten ersätts av annan text eller helt utgår 
med hänsyn till inaktualitet. Därutöver biläggs förslagen till nya styrdokument 
utan spårbara ändringar.  

 

3. Samtliga ägardirektiv för Borås Stads bolag 
Av samtliga ägardirektiv framgår att dokumenten ska fastställas på nytt eller vid 
behov revideras, dock senast i juni månad året efter det att en ny mandatperiod 
inletts efter det att ordinarie val till Kommunfullmäktige förrättats. Tiden inom 
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vilken dokumenten ska fastställas på nytt eller revideras föreslås förlängas till 
senast december månad. 

  

Förslaget; 

Ingressen Dokumentet ska fastställas på nytt eller vid behov revideras, dock 
senast i juni december månad året efter det att en ny 
mandatperiod inletts efter det att ordinarie val till 
Kommunfullmäktige förrättats. 

 

Listan med när Kommunfullmäktige ska beredas möjlighet att ta ställning innan 
ett beslut fattas föreslås kompletteras med en ny punkt som innebär ett 
tydliggörande av bolagens skyldighet vid väsentliga förändringar.  

Förslaget; 

 

Underställningsplikt 

 

  beslut som väsentligt påverkar bolagets, koncernens eller stadens 
ekonomi eller medför annan risk (t.ex. större investeringar) 

 

4. Gemensamt ägardirektiv för Borås Stads bolag 
1. Styrelsearbetet 

Under punkten 7, det gemensamma ägardirektivet, upptas regler avseende 
styrelsens arbete. En punkt, avseende styrelsens egen utvärdering har lagts till. 

Enligt principer för styrning av kommunägda bolag (SKR 2020) ska styrelsen 
årligen göra en självutvärdering som avser styrelsen och dess arbete samt 
relationen till VD och övriga i bolagsledningen. 

Förslaget; 

 

P 7 Styrelsen ska årligen utvärdera sitt och VDs arbete. Utvärderingen 
ska skickas till Borås Stadshus AB.  

 

Enligt partiöverenskommelsen för mandatperioden 2023-01-01 - 2026-12-31  

ska överlåtas till bolagsstyrelserna när och om styrelsens sammanträden ska vara  

öppna för allmänheten. Det lämnas samtidigt en rekommendation till  

styrelserna att låta hålla sina sammanträden öppna för allmänheten.  
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P 7 Styrelsens sammanträden rekommenderas vara öppna för 
allmänheten utom i ärenden som rör myndighetsutövning eller 
omfattas av sekretess. 

 

2. God ekonomisk hushållning 

Enligt kommunallagen ska kommunen hålla en god ekonomisk hushållning. För 
Borås Stads del fastställde Kommunfullmäktige 2022-01-20 Riktlinjer för God 
ekonomisk hushållning. Delar av Riktlinjerna föreslås läggas till under en ny 
punkt 12. 

Förslaget; 

 

P 12 Kommunallagens krav på god ekonomisk hushållning handlar om 
att kommunerna långsiktigt ska klara av sina samhällsuppdrag 
med god kvalitet inom en sund finansiell utveckling. Kommunen 
ska ha god ekonomisk hushållning i sin verksamhet och i sådan 
verksamhet som bedrivs genom andra juridiska personer.  

Borås Stads övergripande ekonomiska mål utgår ifrån 
generationsprincipen vilket innebär att varje generation ska bära 
kostnaden för den service som den konsumerar och inte belasta 
kommande generationer med kostnader eller åtaganden. God 
ekonomisk hushållning förutsätter inte bara att den löpande 
verksamheten under året kan finansieras med intäkter. För att inte 
behöva göra bespararingar i verksamheten enskilda år krävs att 
det finns en buffert i ekonomin. Det innebär även att 
verksamheten bedrivs på ett kostnadseffektivt sätt samt att 
servicen ska infria kommuninvånarnas behov och förväntningar 
utifrån de ekonomiska ramarna.  

God ekonomisk hushållning för Borås stads bolagskoncern 
innebär en strävan mot att de majoritetsägda kommunala 
bolagen, ”bolagskoncernen”, ska vara självförsörjande. Tvingande 
tillskott från primärkommunen ska inte behövas och för att 
hantera risken för tillskott ska bolagen sammantaget: 

• Generera ett genomsnittligt resultat för bolagskoncernen på 7 % 
(resultat efter finansnetto i relation till omsättning) 

• Ha en ränteteckningsgrad i genomsnitt på minst 2,5. 

 

3. Övriga av kommunfullmäktige antagna policys, program, regler 

Punkt 15, det gemensamma ägardirektivet, rör vilka av kommunfullmäktiges 
antagna policys, program och regler som gäller för kommunens bolag. 

Förslaget;  
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P 15 Listan föreslås uppdateras med hänsyn tagen till av 
kommunfullmäktige fattade beslut.   

 

5. Bolagsspecifika ägardirektiv 
Förutom de gemensamma förändringarna i enlighet med ovanstående 
redogörelse, samt förslaget om när fastställelse av ägardirektiv ska ske samt den 
föreslagna kompletteringen som tydliggör bolagets underställningsplikt inför 
väsentliga förändringar (se ovan punkt 3) föreslås följande förändringar i de 
bolagsspecifika ägardirektiven: 

 

5.1. Borås Stadshus AB 

P 1. Målet med bolagets verksamhet 

Under punkt 1, ägardirektivet för Borås Stadshus AB kan bland annat utläsas 
vilka bolag som utgör dotterbolag. Det framgår även av texten att några av 
bolagen har egna dotterbolag. Då det för närvarande bara är ett av bolagen som 
har dotterbolag och detta kan komma att förändras över tid, föreslås att 
meningen ändras till att det förekommer att bolagen har egna dotterbolag. 

Förslaget; 

P 1 Det förekommer att bolagen har egna dotterbolag. 

 

5.2. Borås Energi och Mljö AB 

P 3. Krav på soliditet och avkastning 

Förändringsförslaget rör justering vad gäller Punkt 3 om krav på soliditet och 
avkastning. Bolaget har inkommit med önskemål om ändrad princip för 
avkastningskrav och Bolagsgruppen bedömer det som rimligt. 
 

Förslaget; 
 
P 3 Krav på avkastning på totalt kapital för den konkurrensutsatta 

verksamheten: 4,5 % Den taxefinansierade verksamheten ska 
över tid gå plus/minus noll.  
Krav på utdelning: 20 mnkr årligen under mandatperioden. 
Mål för soliditet: 15 %  

 
5.3. Borås Elnät AB 
 
P 1.  Målet med bolagets verksamhet 
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Bolaget har inkommit med en önskan om komplettering av ägardirektivet, 
punkt 1, för att möjliggöra laddinfrastruktur och energilagring inom områdena 
transporter, industri, kontor och bostäder.  
 
Förslaget; 
 
Bolaget ska….möjliggöra ett hållbart Borås genom att skapa förutsättningar för 
elektrifiering av transporter, industri, kontor och bostäder,  
 
5.4. Borås Djurpark & Camping AB 
 
P 3. Krav på soliditet och avkastning 
 
Förändringsförslaget rör justering vad gäller Punkt 3 om krav på soliditet och 
avkastning. 

Förslaget; 

P 3 Krav på resultat efter finansnetto: -13,9 mnkr eller bättre 

 

5.5. Borås kommuns Parkerings AB 

P 3. Krav på soliditet och avkastning 

Förändringsförslaget rör justering vad gäller Punkt 3 om krav på soliditet och 
avkastning. Kravet har ändrats från resultatkrav till avkastningskrav då bolaget 
inte ska lämna koncernbidrag längre.  

Förslaget; 

P 3  Krav på avkastning på totalt kapital: 5 % 
 Mål för soliditet: 10-15 %. 
 
 

5.6. Industribyggnader i Borås AB 

P 3. Krav på soliditet och avkastning 

Förändringsförslaget rör justering vad gäller Punkt 3 om krav på soliditet och 
avkastning. 

Förslaget; 
P 3  Krav på utdelning: 10 mnkr årligen under mandatperioden.  

 

5.7. BoråsBorås TME AB 
 
P 1.  Målet med bolagets verksamhet 
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I enlighet med aktuell partiöverenskommelse tillkommer följande uppdrag för 
bolaget, ett uppdrag som flyttas från Akademiplatsen AB;  
 
Förslaget; 

Bolaget ska även arbeta med ett centrum, Textile Fashion Center, 
där verksamheter inom områdena vetenskap, kompetens, kultur, 
innovation och näringsliv främst inom textil och mode, ska 
samverka för att attrahera möten, besökare, skapa tillväxt, initiera 
förnyelse och företagsutveckling, både lokalt, regionalt, nationellt 
och internationellt. 

P 3. Krav på soliditet och avkastning 

Förändringsförslaget rör justering vad gäller Punkt 3 om krav på soliditet och 
avkastning. 

Förslaget; 
P 3 Krav på resultat efter finansnetto: -27,1 mnkr eller bättre. 
 
 
5.8. Akademiplatsen AB 
 
P 1.  Målet med bolagets verksamhet 
 
I enlighet med aktuell partiöverenskommelse utgår följande uppdrag för 
bolaget, ett uppdrag som flyttats till BoråsBorås TME AB;  
 
Förslaget; 
 
. och arbeta med ett centrum, Textile Fashion Center, där verksamheter inom 
områdena vetenskap, kompetens, kultur, innovation och näringsliv främst inom 
textil och mode, ska samverka för att attrahera möten, besökare, skapa tillväxt, 
initiera förnyelse och företagsutveckling, både lokalt, regionalt, nationellt och 
internationellt. 
 

P 3. Krav på soliditet och avkastning 

Förändringsförslaget rör justering vad gäller Punkt 3 om krav på soliditet och 
avkastning. 

Förslaget; 
P 3 Krav på resultat efter finansnetto: -20,8 mnkr eller bättre. 

 
5.9.  Inkubatorn i Borås AB 
 
Inga förändringsförslag utöver de som framgår av punkt 3 i denna skrivelse. 
 
 
 
5.10. AB Bostäder i Borås 
 
P 1.  Målet med bolagets verksamhet 
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Förändringsförslaget rör justering av sista punkten under stycket Målet med 
verksamheten, P 1. På grund av rådande befolkningsutveckling och ekonomisk 
situation utgår kravet om att under mandatperioden bygga minst 400 nya 
bostäder. Om nytt krav ska ställas bör ett nytt ställningstagande tas utifrån 
ägarens övriga krav. 
 
Förslaget; 
 

• under mandatperioden skapa minst 400 nya bostäder. 

P 3. Krav på soliditet och avkastning 

Förändringsförslaget rör justering vad gäller Punkt 3 om krav på soliditet och 
avkastning. 

Förslaget; 
P 3 Mål för soliditet: 15/40% (bokförd/justerad) 
 
 
5.11. Fristadbostäder AB 
 
Inga förändringsförslag utöver de som framgår av punkt 3 i denna skrivelse. 
 
 
5.12. AB Sandhultsbostäder 

Inga förändringsförslag utöver de som framgår av punkt 3 i denna skrivelse. 
 

5.13. AB Toarpshus 

Inga förändringsförslag utöver de som framgår av punkt 3 i denna skrivelse. 
 

5.14. Viskaforshem AB  
Inga förändringsförslag utöver de som framgår av punkt 3 i denna skrivelse. 
 

6. Bolagsordningar 
Av partiöverenskommelsen rörande vissa frågor för mandatperioden 2023-01-
01 – 2026-12-31 framgår att antalet ledamöter och ersättare som ska ingå i 
styrelserna ändras för en del av bolagen. Det föreslås i enlighet härmed att 
bolagsordningarnas § 8, Styrelse, ändras vad gäller hur många ledamöter och 
ersättare styrelserna lägst ska bestå av. Bolagsordningarnas intervall föreslås 
justeras med hänsyn tagen till det lägre antal ledamöter och ersättare som nu 
kommer att tillsättas i styrelserna. För att undvika att riskera att styrelsen inte är 
komplett, för det fall att en plats blir vakant föreslås, i de fall det är möjligt, att 
minsta antalet anges till två lägre än antalet valda ledamöter och ersättare i de 
bolag som berörs av ändringen.  
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Därutöver föreslås en komplettering av §, 4, föremålet för bolagets verksamhet, 
Borås Djurpark & Camping ABs bolagsordning. Komplettering av bolagets 
verksamheter föreslås i enlighet med tidigare givna uppdrag avseende 
campingverksamhet.   
 
Följande ändringar föreslås i nedanstående bolags bolagsordningar; 
 
6.1. Borås Energi och Miljö AB 
 
Styrelsen ska bestå av lägst fem och högst nio ledamöter med lägst fyra och 
högst sex suppleanter. 
 
6.2. Borås Elnät AB 
 
Styrelsen ska bestå av lägst fem och högst sju ledamöter med lägst två och 
högst fyra suppleanter. 
 
6.3. Borås Djurpark & Camping AB  
 
Styrelsen ska bestå av lägst tre och högst fem ledamöter med lägst en och högst 
tre suppleanter. 
 
Föremålet för bolagets verksamhet föreslås kompletteras med att inom Borås 
Stad driva camping. Detta i enlighet med tidigare givna uppdrag. 
 
6.4. Borås kommuns Parkerings AB 
 
Styrelsen ska bestå av lägst fem och högst sju ledamöter med lägst två och 
högst fyra suppleanter. 
 
6.5. Industribyggnader i Borås AB 
 
Styrelsen ska bestå av lägst tre och högst fem ledamöter med lägst en och högst 
tre suppleanter. 
 
6.6. BoråsBorås TME AB 
 
Styrelsen ska bestå av åtta ledamöter med minst en ersättare. 
 
6.7. AB Bostäder i Borås 
 
Styrelsen ska bestå av lägst fem och högst nio ledamöter med lägst tre och 
högst fem suppleanter. 
 
6.8. Fristadbostäder AB 
 
Styrelsen ska bestå av lägst tre och högst fem ledamöter med lägst en och högst 
tre suppleanter. 
 
6.9. AB Sandhultsbostäder 
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Styrelsen ska bestå av lägst tre och högst fem ledamöter med lägst en och högst 
tre suppleanter. 
 
6.10. AB Toarpshus 
 
Styrelsen ska bestå av lägst tre och högst fem ledamöter med lägst en och högst 
tre suppleanter. 
 
6.11. Viskaforshem AB 
 
Styrelsen ska bestå av lägst tre och högst fem ledamöter med lägst en och högst 
tre suppleanter. 
 

6. Ärendets beredning 
Bolagens ledningar har blivit informerade om innehållet i förslaget och har 
därvid getts tillfälle att lägga fram eventuella synpunkter på förslagen.   

 

Beslutsunderlag 
1. Bilagor 3a, b, c 

2. Bilagor 4a, b 

 

3a) 

Gemensamt ägardirektiv för Borås Stads bolag 

Gemensamt ägardirektiv för Borås Stads bolag – spårbara ändringar 

 

3b,c) 

Ägardirektiv för följande bolag; 

Borås Stadshus AB  

Borås Stadshus AB – spårbara ändringar 

Borås Energi och Miljö AB 

Borås Energi och Miljö AB – spårbara ändringar 

Borås Elnät AB 

Borås Elnät AB – spårbara ändringar 

Borås Djurpark & Camping AB 

Borås Djurpark & Camping AB – spårbara ändringar 

Borås kommuns Parkerings AB  

Borås kommuns Parkerings AB – spårbara ändringar 

Industribyggnader i Borås AB med dotterbolag 
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Industribyggnader i Borås AB med dotterbolag – spårbara ändringar 

BoråsBorås TME AB  

BoråsBorås TME AB – spårbara ändringar 

Akademiplatsen AB  

Akademiplatsen AB – spårbara ändringar 

Inkubatorn i Borås AB  

Inkubatorn i Borås AB – spårbara ändringar 

AB Bostäder i Borås 

AB Bostäder i Borås – spårbara ändringar 

Fristadbostäder AB 

Fristadbostäder AB – spårbara ändringar 

AB Sandhultsbostäder 

AB Sandhultsbostäder – spårbara ändringar 

AB Toarpshus 

AB Toarpshus – spårbara ändringar 

Viskaforshem AB 

Viskaforshem AB – spårbara ändringar 

 

4a,b) 

Bolagsordning för följande bolag; 

Borås Energi och Miljö AB 

Borås Energi och Miljö AB – spårbara ändringar 

Borås Elnät AB 

Borås Elnät AB – spårbara ändringar 

Borås Djurpark & Camping AB 

Borås Djurpark & Camping AB – spårbara ändringar 

Borås kommuns Parkerings AB  

Borås kommuns Parkerings AB – spårbara ändringar 

Industribyggnader i Borås AB med dotterbolag 

Industribyggnader i Borås AB med dotterbolag – spårbara ändringar 

BoråsBorås TME AB  

BoråsBorås TME AB – spårbara ändringar 

AB Bostäder i Borås 
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AB Bostäder i Borås – spårbara ändringar 

Fristadbostäder AB 

Fristadbostäder AB – spårbara ändringar 

AB Sandhultsbostäder 

AB Sandhultsbostäder – spårbara ändringar 

AB Toarpshus 

AB Toarpshus – spårbara ändringar 

Viskaforshem AB 

Viskaforshem AB – spårbara ändringar 

Kommunfullmäktiges beslut expedieras till 
1. Berörda kommunala bolag 

2. Kommunstyrelsen 

3. Bolagsgruppen 

4. Borås Stads författningssamling /Lisette Elander 
 
 
Kristdemokraterna och Moderaterna 
 
 
Niklas Arvidsson (KD)  Annette Carlson (M) 



Alternativt förslag till Kommunstyrelsens sammanträde 2023-02-06 

KC3: Fastställande av ägardirektiv samt ändring av bolagsordningar 
för vissa av de kommunala bolagen 

Vänsterpartiet har ett antal förslag på förändringar av ägardirektiven för stadens bolag. 

När det gäller ägardirektivet för Borås Energi och Miljö AB vill vi uppdra åt bolaget att annullera sitt 
överskott av utsläppsrätter. Vänsterpartiet anser att det är viktigt att Borås Stad också genom våra 
bolag går i bräschen för klimatomställningen. Genom att annullera ej använda utsläppsrätter bidrar vi 
till att minska utsläppen av koldioxid. 

Vi önskar också förtydliga i ägardirektiven för respektive bostadsbolag att dessa ska arbeta mot våld i 
nära relationer genom att delta i projektet Huskurage. 

I det upprättade förslaget till nya ägardirektiv för AB Bostäder i Borås föreslås att tidigare formulering 
om att bolaget ska bygga minst 400 nya bostäder under mandatperioden utgår. Vänsterpartiet 
föreslår i stället en alternativ formulering som tar sikte på att allmännyttan genom AB Bostäder i 
Borås behöver bidra till att fler hyresrätter skapas. Som framgår av stadens svar på 
bostadsmarknadsenkäten 2023 råder det ett underskott på hyresrätter. För att Borås ska kunna växa 
och för att boråsarnas möjlighet till ett gott liv är det viktigt att också lyfta fram behovet av att 
allmännyttan bidrar till fler hyresrätter. Vi föreslår också en strykning angående att bolaget ska verka 
för nybyggnation av bostadsrätter. 

Med anledning av ovanstående föreslår Vänsterpartiet Kommunfullmäktige besluta: 

- Att fastställa Gemensamt ägardirektiv för Borås Stads bolag samt fastställa ägardirektiven för
bolagen med följande ändringar:

o I ägardirektivet för Borås Energi och Miljö AB läggs följande till under listan Bolaget
ska: ”annullera ej använda utsläppsrätter.”

o I ägardirektiven för samtliga bostadsbolag läggs följande till under listan Bolaget ska:
”ansluta sig till projektet Huskurage för att arbeta mot våld i nära relationer.”

o I ägardirektivet för AB Bostäder i Borås stryka följande formulering under listan
Bolaget ska: ”, bland annat genom … boendeform är underrepresenterad.”

o I ägardirektivet för AB Bostäder i Borås ersätta nuvarande formulering under listan
Bolaget ska ”under mandatperioden skapa 400 nya bostäder.” med följande
”motverka underskottet på hyresrätter i staden genom nyproduktion.”

För Vänsterpartiet i Kommunstyrelsen 

Stefan Lindborg och Anne Rapinoja 

Bilaga till § 43 Fastställande av Ägardirektiv samt ändring av Bolagsordningar för vissa av de kommunala 
bolagen



 



Kommunstyrelsen 2023-02-06 

TILLÄGGSFÖRSLAG 

Kc4 - Nämndbudget 2023 för Kommunstyrelsen 

a) Kommunstyrelsen kommer under första halvåret 2023 presentera plats på Viared,
samt investeringsbehov, för ställplats för lastbilar . Driftoperatör av ställplats ska
upphandlas.

b) Kommunstyrelsen ska inför beredning av Borås Stads budget 2024 redovisa en
investeringsplan som tar fasta på kommunala investeringsbehov under de
kommande 10 åren.

c) Kommunstyrelsen ska under året genomföra en översyn av vilka kommunala
verksamheter som kan anses utöva osund konkurrens gentemot näringslivet, i syfte
att förhindra detsamma.

d) Kommunstyrelsen ska redovisa plan med mål, delmål, och tidssatta åtgärder för att
Borås ska bli en kommun utan särskilt utsatta områden.

e) Kommunstyrelsen ska tillskriva Länsstyrelsen att undanta Hässleholmen/Hulta och
Norrby från Lagen om eget boende, (EBO) till dess EBO-lagen avskaffas.

f) Kommunstyrelsen ska samverka med polisen, för att identifiera områden lämpliga för
LOV3-ansökningar med avsikten att införa ordningsvakter i dessa områden.

g) Kommunstyrelsen ska ta initiativ till att tillsammans med berörda nämnder tydliggöra
vilken nämnd/nämnder som bär ansvar så att klotter saneras på kommunala
anläggningar, fastigheter och skulpturer inom 24 timmar från det att klottret anmäls.

h) Kommunstyrelsen ska vara aktiv part i arbetet med sociala boendefrågor.

i) Produktionsskog i annan kommun ska försäljas.

Moderaterna och Kristdemokraterna i Kommunstyrelsen 

Annette Carlson (M) Niklas Arvidsson (KD 

Bilaga till § 44 Nämndbudget 2023 Kommunstyrelsen



Borås 
2023-02-06 

Kommunstyrelsen 
KC4 Nämndbudget 2023 

Protokollsanteckning 

Sverigedemokraterna avstår från att delta i beslut med hänvisning till vårt alternativa 
budgetförslag. 

Sverigedemokraterna noterar även att Kommunstyrelsen som organ inte har fått vara del vid 
framtagandet av dokumentet, varvid avväganden mellan olika prioriteringar inte har kunnat 
underställas samtliga partier. Mot denna bakgrund är det svårt att anse och förvänta sig att 
Kommunstyrelsen som organ kan ta ansvar för innehållet. 

För Sverigedemokraterna, 

Andreas Exner (SD) Kristian Silbvers (SD) 
Kommunalråd Ledamot 

Bilaga till § 44 Nämndbudget 2023 Kommunstyrelsen



Alternativt förslag till Kommunstyrelsens sammanträde 2023-02-06: 

KC4: Nämndbudget 2023 Kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen har ett särskilt strategiskt ansvar att ta sig an när det gäller stora och övergripande 
framtidsfrågor. Vår tids viktigaste framtidsfråga är utan tvekan klimatförändringarna och därför 
lägger Vänsterpartiet två förslag i tillägg till Kommunstyrelsens budget för 2023.  

Vänsterpartiet vill att Kommunstyrelsen ges i uppdrag att utreda hur fler bilfria miljöer kan tillskapas i 
stadens centrala delar för att underlätta framkomlighet för gång-, cykel- och kollektivtrafik. De 
onödiga korta bilresorna behöver minska och det måste bli enklare för individen att välja rätt. 

Kommunstyrelsen ska vidare få i uppdrag att analysera samtliga Borås Stads styrdokument för att 
identifiera målkonflikter som kan försvåra omställningen till ekologisk hållbarhet. 

Med anledning av ovanstående föreslår Vänsterpartiet Kommunstyrelsen besluta att 
Kommunstyrelsens budget fastställs, med följande tillägg: 

- Stadsledningskansliet ges i uppdrag att analysera samtliga Borås Stads styrdokument för att
identifiera målkonflikter som kan försvåra omställningen till ekologisk hållbarhet.

- Stadsledningskansliet ges i uppdrag att utreda hur fler bilfria miljöer kan tillskapas i stadens
centrala delar för att underlätta framkomlighet för gång-, cykel och kollektivtrafik.

För Vänsterpartiet i Kommunstyrelsen 

Stefan Lindborg och Anne Rapinoja 

Bilaga till § 44 Nämndbudget 2023 Kommunstyrelsen



Kommunstyrelsen 2023-02-06 

TILLÄGGSFÖRSLAG 

Kc5 - Årshjul för Kommunstyrelsen och Kommunfullmäktige 2023 

Årshjul för Kommunstyrelsen kompletteras med 

- Information om internationella samarbeten

- Information från Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund

- Information från Boråsregionen Sjuhärads kommunalförbund

Stadsledningskansliet uppdras återkomma med förslag om antal tillfällen.

Moderaterna och Kristdemokraterna i Kommunstyrelsen 

Annette Carlson (M) Niklas Arvidsson (KD 

Bilaga till § 45 Årshjul för Kommunstyrelsen och Kommunfullmäktige 2023



Initiativärende till Kommunstyrelsens sammanträde 2023-02-06: 

Red ut situationen om fristad för konstnärer 
År 2015 lämnade Ida Legnemark (V) in en motion med rubrik Borås – en fristad för förföljda 
konstnärer. Motionen innehöll två att-satser; för det första skulle staden ställa sig positiv till 
att erbjuda en fristad för förföljda konstnärer och för det andra skulle omfattningen och 
utformandet av arbetet utredas. Den 18 augusti 2018 bifölls motionen av 
Kommunfullmäktige med tillägget att Kulturnämnden gavs i uppdrag att fortsättningsvis 
handlägga frågan. 

När vi väcker frågan i Kulturnämnden om vad som har hänt med detta arbete hänvisas 
istället till Kommunstyrelsen. Detta med anledning av en skrivelse som nämnden behandlade 
2017-05-22. I denna föreslår Kulturnämnden att Kommunstyrelsen ska besluta att Borås blir 
en fristad för förföljda konstnärer, tillföra nödvändiga resurser och skapa en 
förvaltningsövergripande organisation för detta. 

Sedan har – vad vi kan förstå – inget hänt runt frågan. Initiativärendets syfte är därför att 
dels reda ut status för frågan och arbetet runt den bifallna motionen och dels att 
Kommunstyrelsen ska fatta eventuella nödvändiga beslut för att motionen ska verkställas. 

Med hänvisning till ovanstående föreslår Vänsterpartiet: 

- Att uppdra åt Stadsledningskansliet att återkomma till Kommunstyrelsen med en
redogörelse för arbetet med frågan om att Borås ska bli en fristad för förföljda
konstnärer.

För Vänsterpartiet i Kommunstyrelsen 

Stefan Lindborg och Anne Rapionoja 

Bilaga till § 47 Initiativärende: Red ut situationen om fristad för konstnärer



Kommunstyrelsen 2023-02-06 

TILLÄGGSFÖRSLAG 

E4 – Upphävande av förslag till beslut avseende hyresavtal 
för Simonsland 16 

Turerna i ärendet blottlägger en brist i hur kommunen arbetar med förhyrningar av externa 
lokaler för kommunal verksamhet.  

Mot bakgrund av ovan föreslår vi Kommunstyrelsen att även besluta om att 

Lokalförsörjningsnämnden uppdras att återkoppla till Kommunstyrelsen med en utvärdering 
av behovet av ytterligare kontrollpunkter i processen kring förhyrning av externa lokaler. 
Utvärderingen ska syfta till att förhindra att kommunen ingår i långa hyresavtal för lokaler 
som kommunen inte har behov av. 

Kristdemokraterna och Moderaterna i Kommunstyrelsen 

Niklas Arvidsson (KD) Marie Jöreteg (M) 

Bilaga till § 52 Upphävande av förslag till beslut avseende hyresavtal för Simonsland 16



Initiativärende till Kommunstyrelsens sammanträde 2023-02-06: 

Årlig redovisning av stadens internationella 
samarbeten 
Borås Stad har ett omfattande internationellt samarbete med andra städer. Vi har bland 
annat tre vänorter i Norden; Vejle, Molde och Mikkeli. Ett samarbete med Espelkamp i 
Tyskland och ett ifrågasatt sådant med Yancheng i Kina. Till detta kommer också ett antal 
demokratiutvecklingssamarbeten som finansieras av Sida och ett stort antal 
näringslivsinriktade samarbeten, inte minst inom det internationella nätverket för 
textilstäder, ACTE. Vidare finns det på nämndsnivå olika former av ytterligare internationella 
samarbeten. 

På en kommunalrådsberedning den 30 januari gavs en redogörelse för ett antal av de 
internationella samarbeten som staden har. Vänsterpartiet tycker att det är viktigt att Borås 
Stad är en engagerad aktör också på den internationella arenan. Genom internationellt 
samarbete kan vi utveckla vår egen stad och bidra med sådant som vi är bra på till 
omvärlden. Samtidigt tycker vi det är viktigt att det finns en politisk förankring av detta 
viktiga arbete. Inte minst behöver politiken också ha insikt om och förståelse för de projekt 
som bedrivs. 

Med hänvisning till ovanstående föreslår Vänsterpartiet: 

- Att Stadsledningskansliet uppdras att årligen till Kommunstyrelsen redovisa stadens
internationella samarbeten.

För Vänsterpartiet i Kommunstyrelsen 

Stefan Lindborg och Anne Rapionoja 

Bilaga till § 53 Initiativärende: Årlig redovisning av stadens internationella samarbeten



Alternativt förslag till Kommunstyrelsens sammanträde 2023-02-06 

SP1: Svar på motion av Andreas Exner (SD), Kristian Silbvers (SD), 
Olle Engström (SD) och Björn Qvarnström (SD): Planerbar energi i 
Borås 

Vänsterpartiet anser att det är rimligt att motionens första att-sats besvaras, utifrån den 
argumentation som finns i förslaget till fullmäktigeskrivelse. När det gäller den andra att-satsen så 
menar vi att denna istället ska avslås. För vår del är det viktigt att öka elproduktionen inom 
kommunens geografiska område. Vidare är omställningen till förnyelsebar energi central för att klara 
klimatomställningen. I motionens andra att-sats föreslås att Kommunfullmäktige ska ge 
Kommunstyrelsen i uppdrag att deklarera att Borås Stad alltid kommer att använda sitt veto mot 
vindkraftsetableringar. Ett sådant ställningstagande skulle vara totalt ansvarslöst och ge en signal till 
investerare om att det inte är någon mening att vända sig hit för att etablera ny vindkraft. Att 
Sverigedemokraterna har den inställningen förvånar inte. Vi anser däremot att det är viktigt att 
staden inte bidrar till osäkerhet om vår inställning till vindkraftsetableringar genom att ett sådant 
förslag besvaras. 

Med anledning av ovanstående föreslår Vänsterpartiet Kommunfullmäktige besluta: 

- Att motionens första att-sats anses besvarad
- Att motionens andra att-sats avslås

För Vänsterpartiet i Kommunstyrelsen 

Stefan Lindborg och Anne Rapinoja 

Bilaga till § 54 Svar på motion av Andreas Exner (SD), Kristian Silbvers (SD), Olle Engström (SD) och Björn 
Qvarnström (SD): Planerbar energi i Borås
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Datum 

2023-02-06 
Instans 

Kommunstyrelsen 
Dnr KS 2022-00923 1.1.2.1 

Samrådsyttrande för ansökan om tillstånd till nytt 

vattenverk i Dalsjöfors, Borås Stad 

Kommunstyrelsens beslut 

Kommunstyrelsen översänder upprättat samrådsyttrande till Borås Energi och 

Miljö AB 

Sammanfattning 

Kommunstyrelsen yttrar sig gällande markanvändningen och lokaliseringen av 

vattenverket.  

Den befintliga detaljplanen möjliggör byggnation av ett vattenverk med 

tillhörande anordningar. Borås Stad är ägare till fastigheten Borås Kråkhult 1:2, 

vilket möjliggör att Borås Energi och Miljö förvärvar området eller att staden 

genom ett arrende upplåter marken.  

Kommunstyrelsens synpunkter till Borås Energi och Miljö: 

• Byggnationen inom området bör förläggas så långt som möjligt från

Boråsvägen och de fyra befintliga bostadsfastigheter som ligger i anslutning till

området.

• Lokaliseringen är vid en viktig entré till Dalsjöfors och byggnationen ska

anpassas till sin omgivning och ha hög arkitektonisk utformning.

• Byggnationen bör innebära så liten hårdgjord yta som möjligt och befintliga

gröna strukturer sparas så långt det går.

• Underlaget bör kompletteras med en miljöjämförelseanalys, där alternativa

placeringar och dess miljökonsekvenser jämförs.

• Produktionskapaciteten bör ta hänsyn till förändrade befolkningsprognoser,

där en lägre prognos rimligen även bör påverka den totala efterfrågan på

dricksvatten.

• Förändrade befolkningsprognoser föranleder även att fastighetens volym

påverkas. Detta bör ses över.

• Det ska ske kompensationsåtgärder till följd av att planerad bebyggelse

beräknas påverka Länsstyrelsens lövskogsinventering.

Bilaga till § 56 Samrådsyttrande samråd för ansökan om tillstånd till nytt vattenverk i Dalsjöfors, Borås Stad
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Ärendet i sin helhet 

Borås Energi och Miljö har skickat samrådsunderlag till Borås Stad inför 

ansökan om tillstånd till nytt vattenverk i Dalsjöfors. I samrådet presenteras 

bland annat verksamhetens omfattning, lokalisering och preliminär 

miljöpåverkan. Kommunstyrelsen yttrar sig gällande markanvändningen och 

lokaliseringen av vattenverket. 

Borås Energi och Miljö har under en längre tid i samråd med tjänstepersoner på 

Stadsledningskansliet sökt platser för lokalisering av ett nytt vattenverk. Platsen 

som i samrådet förordas av Borås Energi och Miljö ägs av Borås Stad och ligger 

inom fastigheten Borås Kråkhult 1:2. Marken för vattenverkets etablering 

utgörs idag främst av skogsmark och en mindre del jordbruksmark. Mellan 

verkets placering och Boråsvägen finns fyra bostadsfastigheter inom ett avstånd 

på ca 50 – 100 m. På andra sidan Ställvägen finns bland annat Dalsjöfors 

återvinningscentral och avfallsanläggning. Kommunstyrelsen ser positivt på 

föreslagen lokalisering utifrån flera aspekter. Föreslagen lokalisering ligger nära 

befintlig infrastruktur både avseende vatten- och avloppsledningar och trafik 

(ligger i anslutning till väg 1701, Boråsvägen) och bedöms inte hindra den 

långsiktiga utvecklingen av Dalsjöfors.  

Lokaliseringen sker även på en gällande detaljplan (”Dalsjöfors i Borås 

Kommun, Kråkhult Uppegården 1:3 m.fl.) för småindustriändamål. Den 

befintliga detaljplanen möjliggör byggnation av ett vattenverk med tillhörande 

anordningar. Borås Stad är ägare till fastigheten Borås Kråkhult 1:2, vilket 

möjliggör att Borås Energi och Miljö förvärvar området eller att staden genom 

ett arrende upplåter marken.  

Vattenverkets verksamhet kommer enligt Borås Energi och Miljö inte störa 

intilliggande bebyggelse.  

Kommunstyrelsen ser positivt på framtagen lokalisering, då denna är bättre än 

de initiala diskussionerna. Dock ser Kommunstyrelsen att underlaget bör 

kompletteras med en miljöjämförelseanalys, där fler alternativa lokaliseringar 

kan jämföras med sina för och nackdelar. 

Vidare anser Kommunstyrelsen att förslaget inte beaktat förändrade 

befolkningsprognoser, vilket påverkar den totala efterfrågan på dricksvatten, 

och fastighetens volym. Detta bör kompletteras. 

Lokaliseringen påverkar även del av området av Länsstyrelsens 

lövskogsinventering. Kommunstyrelsen anser att kompensationsåtgärder är på 

plats, oavsett Länsstyrelsens bedömning kring miljökonsekvenser till följd av 

förslaget. 

Kommunstyrelsens synpunkter till Borås Energi och Miljö:  

• Byggnationen inom området bör förläggas så långt som möjligt från 

Boråsvägen och de fyra befintliga bostadsfastigheter som ligger i anslutning till 

området.  
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• Lokaliseringen är vid en viktig entré till Dalsjöfors och byggnationen ska 

anpassas till sin omgivning och ha hög arkitektonisk utformning. 

• Byggnationen bör innebära så liten hårdgjord yta som möjligt och befintliga 

gröna strukturer sparas så långt det går. 

• Underlaget bör kompletteras med en miljöjämförelseanalys, där alternativa 

placeringar och dess miljökonsekvenser jämförs. 

• Produktionskapaciteten bör ta hänsyn till förändrade befolkningsprognoser, 

där en lägre prognos rimligen även bör påverka den totala efterfrågan på 

dricksvatten. 

• Förändrade befolkningsprognoser föranleder även att fastighetens volym 

påverkas. Detta bör ses över. 

• Det ska ske kompensationsåtgärder till följd av att planerad bebyggelse 

beräknas påverka Länsstyrelsens lövskogsinventering. 

Beslutsunderlag 

1. Inbjudan till skriftligt samråd enligt 6 kap. miljöbalken för ansökan enligt 11 

kap. miljöbalken för ansökan om tillstånd till nytt vattenverk i Dalsjöfors, Borås 

Stad från Borås Energi och Miljö AB, 2022-12-08 

Beslutet expedieras till 

1. Borås Energi och Miljö AB, info@borasem.se 

 

 

För Sverigedemokraterna, 

 

Andreas Exner (SD)  Kristian Silbvers (SD) 

Kommunalråd  Ledamot 
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Datum 

2023-02-06 
Instans 

Kommunstyrelsen 
Dnr KS 2018-00472 3.1.1.2 

Kommunfullmäktige 

Antagande av detaljplan för Solhem 1 och 4 mfl., 

Östermalm 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige besluta 

Att återremittera ärendet för komplettering av synpunkter. 

Ärendet i sin helhet 

Detaljplanen möjliggör byggnation av nya bostäder i anslutning till Ekenäsgatan 

och Syster Toras väg cirka 1,5 kilometer från Borås centrum, i stadsdelen 

Östermalm. Planens syfte är att möjliggöra cirka 150 bostäder. Den nya 

bebyggelsen utgörs av lamellhus, punkthus och radhus.  

Vidare är syftet med planen att så långt som möjligt bevara höjdpartiet och 

skogen mellan fastigheterna Solhem 1 och Solhem 4. Däremot innebär förslaget 

att området fråntas delar av sitt befintliga naturstråk och grönområdesinslag. 

Beaktat den vårdverksamhet som ligger i anslutning till området är det av 

särskild vikt att tillgången till rekreationsområden och grönområde i området 

inte minskar. Detaljplanen föreslår vissa kompensationsåtgärder för att 

säkerställa tillgången till grönområde i området, men är inte av tillräcklig 

omfattning. Kommunstyrelsen bedömer att befintliga naturinslag har ett starkt 

bevarandevärde, vilket detaljplanen måste ta hänsyn till i större omfattning 

Detaljplanen går i linje med Översiktsplanens intentioner med ett tillskott på 

cirka 150 bostäder i ett centrumnära läge, med goda möjligheter för hållbart 

resande och planerad exploatering tar hänsyn till värdefulla gröna strukturer. 

Trafikutredningen visar däremot på att under högtrafiktid är trafiken på 

Brämhultsvägen stundtals intensiv. För bilförare som ska svänga ut från 

Östermalmsgatan innebär det att det kan bli längre fördröjningar vid 

korsningen innan en tillräckligt stor lucka uppstår i trafiken så att det går att 

svänga ut. Kommunstyrelsen bedömer att det är av särskild vikt att området 

som helhet studeras, lämpligtvis i ett planprogram, innan förändringar som 

medför negativa trafikåtgärder genomförs.  

Vidare vet vi att parkeringslösningarna möter främst behovet av 

parkeringsmöjligheter för de tilltänkta bostäderna, men tillgodoser inte att 

utbudet av allmänna parkeringar, i bästa fall, förblir oförändrat. För området i 

helhet innebär förslaget att tillgången till allmänna parkeringar minskar i ett 

område med stor efterfrågan. 

Bilaga till § 57 Antagande av detaljplan för Solhem 1 och 4 m.fl., Östermalm
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Kommunstyrelsen bedömer att de tre tilltänkta punkthusen i 6 till 9 våningar 

inte harmoniserar med områdets befintliga byggnadskaraktär, och att volymen 

om dessa punkthus måste revideras. 

Det finns flertalet faktorer och synpunkter som man behöver ta hänsyn till och 

därför är det lämpligt att återremittera ärendet.  

 

Beslutsunderlag 

1. Samhällsbyggnadsnämndens beslut gällande detaljplan för Östermalm, 

Solhem 1 och 4 med flera. Syster Toras väg/Ekenäsgatan. BN 2016-001153, 

2022-12-20 

2. Plankarta Solhem 1 och 4, 2022-12-20 

3. Planbeskrivning (A) Solhem 1 och 4, 2022-12-20 

4. Illustrationskarta Solhem 1 och 4, 2022-12-20 

5. Granskningsutlåtande Solhem 1 och 4, 2022-12-20  

Kommunfullmäktiges beslut expedieras till 

1. Samhällsbyggnadsnämnden, detaljplanering@boras.se  

 

 

 

För Sverigedemokraterna,  

 

Andreas Exner (SD)  Kristian Silbvers (SD) 

Kommunalråd  Ledamot 
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Datum 

2023-02-06 
Instans 

Kommunstyrelsen 
Dnr KS 2022-00577 1.1.1.1 

Kommunfullmäktige 

Svar på motion av Andreas Exner, Anders Alftberg och 

Martin Sörbom (SD): Motion: Narkotikahundar 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige besluta 

Att bifalla motionen. 

Sammanfattning 

Andreas Exner, Anders Alftberg och Martin Sörbom (SD) har vid 

Kommunfullmäktiges sammanträde 2022-06-22 lämnat in förslaget att aktuella 

nämnder initierar en revidering av berörda dokument så att bruket av 

upphandlade narkotikahundar möjliggörs på Borås Stads för-, grund- och 

gymnasieskolor samt att Kommunstyrelsen initierar en upphandling för att 

möjliggöra sök med privata aktörers narkotikahundar. 

Motionen har skickats på remiss till Förskolenämnden, Grundskolenämnden, 

Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden och Individ- och 

familjeomsorgsnämnden för yttrande. Yttrande har även inhämtats från 

stadsjuristen Anna Lidskog. 

Samtliga remitterade nämnder har beslutat att avstyrka remissen. 

I stadsjuristens yttrande framkommer att det finns juridiska förutsättningar för 

att med hjälp av privat aktör söka efter narkotika i Borås Stads skolor under 

beaktande av vissa aspekter. 

Ärendet i sin helhet 

Andreas Exner, Anders Alftberg och Martin Sörbom (SD) har vid 

Kommunfullmäktiges sammanträde 2012-06-22 lämnat in en motion om att 

Kommunstyrelsen initierar en upphandling för att möjliggöra narkotikasök med 

privata aktörer vid Borås Stads för-, grund- och gymnasieskolor samt att 

aktuella nämnder initierar en revidering av berörda dokument så att bruket av 

privata narkotikahundar möjliggörs på skolorna. 

Motionen har skickats på remiss till Förskolenämnden, Grundskolenämnden, 

Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden och Individ- och 

familjeomsorgsnämnden. Yttrande har också inhämtats från stadsjuristen Anna 

Lidskog. 

Bilaga till § 58 Svar på motion av Andreas Exner (SD), Anders Alftberg (SD) och Martin Sörbom (SD): 
Narkotikahundar
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I motionen framför motionärerna att narkotikahandeln är ett växande 

samhällsproblem och en viktig inkomstkälla för de kriminella nätverken. Allt 

yngre barn används i denna handel som kurirer och langare.  

De beskriver vidare att Stadsledningskansliets avdelning Centrum för kunskap 

och säkerhet (CKS) i oktober 2020 ville initiera ett arbete där alla skolor, 

förskolor och grundskolor används för att öva polisens narkotikahundar att 

finna narkotika i ett förebyggande arbete.  

Motionärerna anser dock att detta inte är tillräckligt eftersom 

polismyndighetens övningar inte sker systematiskt och därför vill man 

möjliggöra för Borås Stad att upphandla sök med narkotikahundar för att möta 

utbredningen av narkotika och för att komplettera polismyndighetens och 

kriminalvårdens insatser och öka närvaron på våra skolor. Samtliga nämnder 

som har yttrat sig säger att insatser i ett förebyggande syfte redan finns men det 

framkommer också att insatser med narkotikahundar enbart görs när det har 

kommit in misstanke om droger på i eller kring skolors områden. Det är inte 

tillräckligt för ett förebyggande av brott med denna karaktär när det gäller våra 

barn och ungdomars trygghet.  

I motionen anges också att Riksförbundet Narkotikafritt Samhälle kräver att 

skolor upprättar en drogpolicy eller ordningsregler där det framgår att 

narkotikahundar kan komma att användas i förebyggande insatser för att söka 

efter narkotika i skolmiljöer. 

Centrum för kunskap och säkerhet (CKS) initierade och påbörjade ett 

samarbete mellan Polisens hundenhet och Borås Stads gymnasieskolor 2018. 

Polisens hundenhet såg fördelar med att få utbilda och träna sina narkotika-

hundar i skolmiljöer och Gymnasie- och vuxenutbildningsförvaltningen såg 

insatsen som ett bra brottsförebyggande arbete. Insatserna gav ett bra resultat 

och i oktober 2020 utvecklades samarbetet till att inkludera även förskole- och 

grundskoleförvaltningarnas skolor och skolområden, efter beslut av respektive 

förvaltningschef. Information till skolpersonal, elever och vårdnadshavare om 

insatserna har genomförts. Vi kan därför konstatera att insatserna har effekt 

men det krävs ytterligare insatser då narkotikan fortsatt blir ett allt större 

problem.  

Samtliga skolor försågs med skyltar och dekaler som anger att skolan och 

skolområdet är övnings- och utbildningsområde för polisens hundar. Polisen 

kan i mån av tid på eget initiativ och i samverkan med skolpersonal genomföra 

övningar och narkotikasök på skolor och på skolområden men även efter 

önskemål från skolorna där insatserna också bör kompletteras med privata 

aktörer för en mer frekvent närvaro som även finns tillgänglig som resurs för 

respektive skolenhet. 

Under slutet av 2022 inleddes även ett samarbete med Kriminalvårdens 

hundenhet, och samarbetet med Borås Stads skolor ska utvecklas under första 

delen av 2023. De genomför narkotikasök inne på anstalter och inom 

anstaltsområden med certifierade hundar och utbildade hundförare. De ser, 

precis som Polisen, ett stort värde i att få utbilda och träna sina hundar i 
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skolmiljö. Samarbetet kommer att innebära högre frekvens av narkotikasök i 

förebyggande syfte på och vid våra skolor i Borås Stad.  

 

Yttrande från nämnder 

Motionen har remitterats till Förskolenämnden, Grundskolenämnden, 

Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden samt Individ-och familjeomsorgs-

nämnden och samtliga har lämnat yttranden. 

Förskolenämnden beslutade att föreslå avslag på motionen med hänvisning till att 

bruket av narkotikahundar inte är förskolans uppgift utan i stället är ett polisiärt 

ansvar. Nämnden anser att det är viktigt med trygga utomhusmiljöer på alla 

förskolor och välkomnar därför att polishundar får tillgång till förskolornas 

utomhusmiljöer och även inomhusmiljöer efter förskolans öppettider för 

träning och övning av polisens narkotikahundar. En ledamot (SD) reserverade 

sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

Grundskolenämnden beslutade att föreslå avslag på motionen och hänvisar till att 

CKS och Polisens insatser utgör ett starkt stöd till skolorna i det förebyggande 

och åtgärdande arbetet och den befintliga samverkan bedöms som god. Det 

finns sedan några år tillbaka redan ett samarbete mellan polisen och Borås Stad 

om att polisens hundenhet kan utbildas och tränas i skolmiljöer och 

intilliggande områden. Grundskoleförvaltningen har även ett väl upparbetat 

samarbete med Polisen vid misstanke om narkotika i skolans lokaler samt en 

handlingsplan mot bland annat narkotika som beskriver insatser och rutiner för 

agerande. 

Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden beslutade att föreslå avslag på motionen 

och hänvisar till den samverkan som funnits sedan 2018 mellan Gymnasie- och 

vuxenutbildningsförvaltningen, CKS och polisens hundenhet. Därutöver finns 

en drogpolicy med handlingsplan för verksamheterna kring det förebyggande 

arbetet och agerande vid brottsmisstanke. Utifrån identifierade behov förs en 

dialog mellan CKS och Polismyndigheten och insatser samordnas. Samverkan 

och handlingsplaner bedöms som fullgoda och väl fungerande. En ledamot 

(SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

Individ- och familjeomsorgsnämnden beslutade att föreslå avslag på motionen, 

eftersom skolorna redan i dag har ett samarbete med Polismyndigheten i Borås 

och tar hjälp av myndigheten och deras narkotikahundar när det finns 

misstankar om droger i skolmiljöer. Nämnden delar angelägenheten i att 

upptäcka och motverka droghandel i skolmiljöer och att användningen av 

narkotikahundar är ett komplement till annat övrigt förebyggande arbete. 

Nämnden anser vidare att en upphandling och hantering av narkotikahundar i 

Borås Stads regi är en omfattande och ansvarsfull uppgift och bör inte bli 

aktuell såvida inte behovet kan lösas genom skolornas nuvarande samarbete 

med Polismyndigheten vilket i sådana fall bör utredas först. 
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Yttrande från stadsjurist 

Stadsjuristen Anna Lindskog har lämnat ett yttrande huruvida det finns 

juridiska förutsättningar för privata aktörer söka efter narkotika i Borås Stads 

skolor. I sitt yttrande belyser hon vikten av att skilja på brottsutredande och 

brottsförebyggande åtgärder. Vid konkret misstanke om att narkotika förvaras i 

en skollokal eller inom skolans område ska Polisen, inte en privat aktör, initiera 

en sökinsats. Om det däremot inte finns någon konkret misstanke finns inga 

hinder för en kommun eller privat aktör att vidta brottsförebyggande åtgärder. 

Bara kännedom om att det kan ske hundsök i skolans lokaler och/eller i 

närområdet kan antas leda till att personer som avser att gömma narkotika i 

eller inom skolområden avhåller sig från detta. 

För att möjliggöra ovanstående insatser i skolmiljö ska skolans ordningsregler 

och drogpolicyer innehålla föreskrifter om att skolan i förebyggande syfte kan 

genomsökas med narkotikahundar, vilket ska kommuniceras med elever och 

vårdnadshavare. Skolan ska också ha en handlingsplan om hur skolan ska agera 

om det anträffas narkotika i skolan eller inom skolområdet. Den 

brottsförebyggande insatsen övergår då till brottsutredande verksamhet och blir 

därmed polismyndighetens ansvar. Vidare ska sökinsatserna ske vid en tidpunkt 

då elever inte är i skolan, enligt ett utlåtande från Polismyndighetens 

rättsavdelning den 15 januari 2016.  

Under förutsättning att ovanstående aspekter beaktas gör stadsjuristen 

bedömningen att det finns juridiska förutsättningar för att med hjälp av en 

privat aktör söka efter narkotika i Borås Stads skolor.  

 

Beslutsunderlag 

1. PM till rektorer i förskola och grundskola 2020-10-02: Borås Stad utökar sitt 

samarbete med Polisens hundenhet 

2. PM till vårdnadshavare 2020-10-02: Borås Stads samarbetar med Polisens 

hundenhet 

 

 

Kommunfullmäktiges beslut expedieras till 

1. Förskolenämnden FN.diarium@boras.se 

2. GRN.diarium@boras.se 

3. Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden UN.diarium@boras.se 

4. Individ- och familjeomsorgsnämnden ifon.diarium@boras.se 

5. Stadsjurist Anna Lidskog anna.lidskog@boras.se 
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För Sverigedemokraterna,  
 
 
 
Andreas Exner (SD) Kristian Silbvers (SD) 
Kommunalråd Ledamot kommunstyrelsen  
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